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Vážené kolegyně, vážení kolegové,
milé studentky a studenti, přátelé Univerzity Karlovy,

se začátkem léta mi dovolte, abych vám osobně, i jménem celého vedení univerzity, poděkovala za vaši práci v
uplynulém semestru.

Naším společným dílem je aktuální, nedávno zveřejněné 248. místo v prestižním hodnocení  QS World University
Rankings 2024 . Jako jediná česká vysoká škola patříme mezi 1,5 % nejlepších vzdělávacích institucí na světě. V
žebříčku jsme mezi 1500 hodnocenými oproti loňskému roku vystoupali o 40 míst výše. Další skvělou zprávu přinesl
žebříček  Times Higher Education Impact Rankings 2023  o přístupu univerzit k udržitelnému rozvoji. Nejlepšího výsledku
zde univerzita dosáhla v oblasti Důstojná práce a ekonomický růst, kde jsme na 35. místě z 960 zapojených vysokých
škol z celého světa.

V oblasti vědy a výzkumu bylo v roce 2022 úspěchem například získání dvou dalších ERC grantů na Matematicko-
fyzikální fakultě a dalších 10 ERC-CZ pro celou UK. Univerzita je lídrem v zavádění mikrodiplomů (microcredentials),
které budou sloužit pro tzv. up-skilling v rámci celé Evropy.

Světlo univerzitního světa spatřilo několik nových strategických dokumentů. Univerzitní orgány přijaly  Strategii
udržitelného rozvoje Univerzity Karlovy: Na cestě k udržitelnosti 2030  a nová strategie byla připravena poprvé i
pro oblast mezisektorové spolupráce. Získali jsme dotaci MŠMT ČR pro čtyři univerzitní projekty na rekonstrukci kolejí
a pokračujeme v řadě dalších investičních akcích jako je Mephared 2, Biocentrum Kampusu Albertov a řada
dalších.

V oblasti informačních technologií univerzita připravuje novou strategii IT. Vylepšení se při minulých zápisech dočkala
stabilita SIS, zároveň začaly práce na inovaci SIS do servisně orientované architektury a také se nyní buduje univerzitní
cloud Microsoft 365.

Charles University Innovations Prague (CUIP) vytvořilo novou spin-off společnost Univerzity Karlovy s názvem  TAP2U
. Jde o aplikaci, která pomáhá s překlady psaného i mluveného slova, a to zejména v situacích, kdy strojové překladače
nestačí. Nápad vzešel z potřeby dorozumět se v rámci komplexnější pomoci ukrajinským uprchlíkům.

Těší nás, že členství v alianci 4EU+ letos univerzitě umožnilo podílet se na koordinaci pilotního projektu  European
Degree Label , takže naši studující budou mít v budoucnu ještě větší možnosti studovat na více partnerských
univerzitách zároveň. Pozitivní posun zaznamenala letos strategická spolupráce mezi předními univerzitami EU a
univerzitami ze zemí Východního partnerství –  Eastern Partnership University Cluster (EaPUC)  – UK v projektu
sehrála roli centra, přes které se partneři obou zmíněných stran lépe propojili na úrovni vědy, mobility i vzdělávání.
Skvělým počinem ve spolupráci s VŠE bylo spuštění přípravného kurzu na evropské testy EPSO, který jeho účastníkům
pomůže zvládnout přijímací řízení do úřadů Evropské unie a pomůže jim nastartovat jejich kariéru v orgánech a
institucích EU.

Jsem také ráda, že obraz univerzity jako instituce prospěšné celé společnosti podpořil letos vznik Dobrovolnického
centra (DC UK).

Nový e-book  Devadesát devět kroků UK do budoucnosti  univerzitních projektů z operačního programu Výzkum, vývoj
a vzdělávání (OP VVV) z let 2014–2023 stojí za to si projít. Povedlo se rozpracovat koncept propagačního vizuálního
stylu, který bude dokončen na začátku příštího akademického roku. Univerzita i fakulty a součásti díky němu zefektivní
svou propagaci. Historickou pečeť bude univerzita samozřejmě i dále používat při oficiálních příležitostech.

Univerzita se vyrovnává s extrémně rychlým nástupem umělé inteligence, jejím vlivem na výuku, hodnocení, absolutoria
a další oblasti. Jsme jedním ze zakládajících členů odborné skupiny při prg.ai, která bude v?souvislosti s?
umělou inteligencí řešit změny v oblasti vzdělávání. Nově byla vyhlášena soutěž obrazů vytvořených pomocí umělé
inteligence pro univerzitní kalendář  U(I)Kalendář 2024.

https://cuni.cz/UK-6311.html?news=19169&locale=cz
https://cuni.cz/UK-6311.html?news=19169&locale=cz
https://www.ukforum.cz/rubriky/academia/8912-zebricek-udrzitelnosti-uk-poskocila-v-pristupu-k-zamestnancum
http://tap2u.eu/
https://opp.cuni.cz/OPP-109.html
https://pr.cuni.cz/PR-14.html
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Ráda bych na závěr ještě jednou poděkovala celé akademické obci a všem zaměstnankyním a zaměstnancům i
studujícím na UK za jejich činnost, nasazení a výsledky. Na pár řádcích nelze zmínit všechny skvělé počiny, ale věřte,
že si cením energie a úsilí Vás všech.

O to cennější je, že se tak děje v situaci faktického podfinancovaní veřejných vysokých škol v České republice. Budu se
zasazovat a usilovně bojovat za to, aby nejen návrh státního rozpočtu na rok 2024 byl krokem k nápravě tohoto stavu.

Přeji vám všem, abyste využili krásné letní měsíce k obnově sil i načerpání nové inspirace! Těším se na další cestu, na
kterou se společně v příštím akademickém roce vydáme.

Za vedení Univerzity Karlovy
prof. MUDr. Milena Králíčková, Ph.D.
rektorka Univerzity Karlovy


